
Uniforma koju mi nosimo sama po sebi nije merilo patriotizma. To {to mi
nosimo uniformu ne zna~i da smo ve}e patriote od lekara, profesora ili 
bilo koga drugog... Me|utim, u tim profesijama mogu}e je da budete
uspe{ni, a da pri tom i niste neki patriota. U na{oj profesiji je to nemogu}e. 
U isto vreme nerazumno je o~ekivati da neko samo zbog patriotskih razloga 
provede radni vek u Vojsci zanemaruju}i egzistencijalne potrebe svoje porodice.
Tu mora biti  zastupqeno i jedno i drugo – profesionalno i patriotsko.
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General-major Zdravko Pono{, zamenik na~elnika General{taba VSCG
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G
eneral-major Zdravko Pono{, ~ovek koji izuzetno ceni zna-
we, veruju}i da ono, fromovskim jezikom re~eno, vi{e pripa-
da kategoriji biti, nego kategoriji imati,  taj svoj stav potvr-
dio je i sopstvenom biografijom. Zavr{io je vredne i visoke
{kole, a osim znawa stekao je i iskustvo koje mu poma`e da
sa mesta na kome je, boqe, {ire i jasnije sagleda probleme u

kojima se vojska nalazi, mogu}nosti wihovog re{avawa, dru{tveni
okvir, ali i me|unarodni kontekst vremena sada{weg. Gde gre{i-
mo i gde drugi gre{e kada je u pitawu vojska, koja je prava mera od-
nosa patriotizma i profesionalizma za ~oveka u uniformi, ho}e
li nam i kada biti boqe, i koliko to boqe od nas zavisi ili ne za-
visi, samo su neki tematski okviri o kojima mo`ete ~itati u razgo-
voru na ovim stranama. 

Koja su, po Va{em mi{qewu, kqu~na pitawa kojima se Ge-
neral{tab Vojske SCG mora pozabaviti u ovom vremenu?
– Da bih odgovorio na to pitawe moram malo da se vratim u

pro{lost, jer da bismo znali {ta sve moramo da uradimo, treba
da vidimo gde smo. Da prepoznamo i shva-
timo da je vojska devedesetih godina bila
i upotrebqavana i zloupotrebqavana. U
wu nije investirano, niti je dogra|iva-
na, i to {to mi u ovom trenutku imamo kao
problem jesu posledice te nebrige i tra-
umati~nog perioda od tih desetak i vi{e
godina. Osim toga, ta vojska je projekto-
vana {ezdesetih i sedamdesetih, ne samo
po veli~ini, ve} vi{e po kvalitetu, za
bezbednosne izazove tog vremena. A svi
mi znamo da je to bilo vreme hladnog ra-
ta. ^iwenica je da je ta vojska neprime-
rena izazovima novog doba. Sada kada
kona~no imamo Strategiju odbrane, koja
defini{e nove izazove, rizike i pretwe,
stvoreni su formalni preduslovi za pro-
jektovawe vojske koja je primerena na{im
potrebama za dogledno vreme. Pojedno-
stavqeno re~eno, politika je dala smer-
nice za projektovawe vojske. Slede}i ko-
rak je izrada Strategijskog pregleda od-
brane kao kqu~nog dokumenta kojim se, na
osnovi opredeqewa iz Strategije odbra-
ne, projektuje vojska i {ire – sistem odbrane. Re{ewa koja }e
Strategijski pregled ponuditi bi}e uslovqena sa dva korelativna
parametra: projekcijom vojnog buxeta i zahtevanim kvalitetom
vojske. Izme|u ta dva kqu~na parametra treba prepoznati kakvu
}emo vojsku da gradimo. Ministarstvo odbrane ponudi}e stru~nu
viziju razvoja Vojske, a na vlasti ove zemqe je da se opredeli i
preuzme svoj deo odgovornosti. Koja je uloga General{taba u tom
procesu? General{tab najpre mora proaktivno i kreativno da
u~estvuje u izradi takvog dokumenta, jer je kompetentan za taj po-
sao i na wemu je da kasnije sprovede verifikovana re{ewa.
Upravo }e implementirawe tih re{ewa biti su{tina reforme.
Drugi zadatak General{taba je da tokom tog procesa obezbedi da
Vojska mo`e u hodu odgovoriti na sve bezbednosne izazove koji su
pred wom i one koji bi mogli da se pojave. Svima treba da bude
jasno da mi reformu ne sprovodimo u sterilnim uslovima, kao
neke druge zemqe centralne Evrope. Mi imamo realne bezbedno-
sne problema. Slikovito re~eno, General{tab mora da obezbedi
da nam, dok renoviramo ku}u, name{taj ne pokisne. 

Koliko je u tom procesu o kome govorite bitan odnos Gene-
ral{taba i Ministarstva odbrane?

– To je kqu~no. General{tab je institucionalno organ Mini-
starstva odbrane, i sve {to radimo je na{ zajedni~ki posao. Od
izrade Strategijskog pregleda odbrane do wegove primene, posao
koji nas ~eka je zajedni~ki, i to je prilika da nova organizacija
Ministarstva i General{taba u potpunosti za`ivi. 

U poku{aju da defini{emo situaciju koju ste zatekli, zani-
mqivo je ~uti od Vas kakav mislite da je rejting Vojske u jav-
nosti ovog trenutka?
– Kad govorimo o rejtingu Vojske, govorimo u stvari o povere-

wu u Vojsku. Poverewe se, uop{te je poznato, te{ko sti~e, a lako
gubi. To je problem koji mi sada imamo. Stawe u Vojsci je uzrok rej-
tinga koji ona ima u ovom trenutku, ali je sve to u isto vreme i od-
raz stawa u dru{tvu. ^iwenica je da se rejting Vojske mewa ne sa-
mo u zavisnosti od stawa u woj samoj, nego da na sve to uti~e i sta-
we u dru{tvu. Jednostavno re~eno, stawe rata ili mira, ve} samo
po sebi uti~e na rejting Vojske u dru{tvu, kao i to da li je sistem
autokratski, demokratski, ali to je teorija. U praksi je za reflek-
tovawe stawa u dru{tvu na vojsku vrlo va`no da li je ona profe-
sionalna ili je prete`no zasnovana na slu`ewu vojnog roka, kakav
je na{ model. Zato je stawe u Vojsci poput na{e uvek lakmus-papir
stawa u dru{tvu. Da je Vojska profesionalna, to bi se mawe odra-
`avalo. Ovim ne `elim da prebacujem odgovornost za stawe u Voj-

sci na stawe u dru{tvu, samo ̀ elim da na-
glasim da su te dve stvari povezane, i da
je neophodno da obe strane deluju na po-
pravqawu poverewa u Vojsku. Da ne govo-
rimo o statisti~kim pokazateqima. Na{
je zadatak, u svakom slu~aju, da zaustavi-
mo lo{ trend, ali ne samo mi iz Vojske i
ne samo Ministarstvo odbrane, nego i
ostale strukture izvr{ne vlasti, zakono-
davna vlast, ali i sudska. 

Pomenuli ste i da mi nemamo profe-
sionalnu vojsku. Ako smo se u tom
pravcu uputili, {ta nas od we deli?
– Deli nas mnogo toga. Profesionali-

zacija je proces, veoma skup, i on ne mo`e
da se dogodi preko no}i. Skupo nam je da
odr`avamo postoje}u Vojsku, jer je nepri-
merena vremenu i mogu}nostima dru{tva,
ali je isto tako skupo da izvr{imo brzu
tranziciju u neku drugu vrstu vojske, u ovom
slu~aju govorimo o profesionalnoj voj-
sci. Dugoro~no gledano, uva`avaju}i isku-
stva okolnih zemaqa, profesionalizaci-
ja je dobar izbor. Za sve to vreme, kao

{to rekoh, imamo realne bezbednosne probleme i sve {to radimo
moramo prilagoditi toj realnoj situaciji. Nisam siguran da je tre-
nutak za radikalno skra}ewe vojnog roka mudro odabran i zato ve-
rujem da }emo morati da ubrzamo proces profesionalizacije, da
uvedemo kategoriju aktivne rezerve i dobrovoqnog slu`ewa vojnog
roka, uz odgovaraju}i sistem socijalnih beneficija. 

Imaju}i u vidu sve promene, tranzicije, transformacije i
integracije koje predstoje na{oj dr`avi i vojsci u nared-
nom periodu, zanimqivo je ~uti koji to profesionalni i
vrednosni profil pripadnika VSCG odgovara svemu {to
nas ~eka? Gde je u definisawu tog profila, po Vama, prava
mera izme|u ~oveka struke, ~oveka duge i bogate vojne tra-
dicije i ~oveka koji odgovara zahtevima novog vremena?
– Tradicija je veoma zna~ajna, wu ne smemo zanemariti. U na-

{oj vojni~koj tradiciji postoje mnogi elementi koji su vredni, koje
treba da negujemo, po{tujemo i da se pozivamo na wih. Nave{}u sa-
mo primer na{ih savezni{tava tokom istorije, koja vaqa imati u
vidu. Ona su nas ~esto vodila u pobedu, i to je ne{to {to ne treba
zaboraviti. Kada govorimo o tradiciji, govorimo o moralnoj ver-

Partnerstvo za mir nije nikakav 
standard opremawa vojske. 

Jedini standardi koje ono zahteva jesu
oni koji omogu}avaju partnerima da 

budu partneri, da budu interoperabil-
ni. Tu su tri elementa zna~ajna: da su

partneri u stawu da komuniciraju istim
jezikom, da imaju komunikacionu opremu

koja im to omogu}ava i da imaju 
usagla{ene procedure da bi zajedno 
mogli da funkcioni{u na ve`bama 

i u realnim situacijama. 
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tikali vojske. Vojska bez moralne vertikale te{ko da mo`e da op-
stane. Va{e pitawe do`ivqavam kao pitawe odnosa izme|u patrio-
tizma i profesionalizma. To su, duboko verujem, dva parametra ko-
ji jedan drugog ne iskqu~uju. Dr`ava po pravilu ima veoma racio-
nalne razloge da ide u rat. Tim racio-
nalnim razlozima je te{ko opravdati
za{to pojedinac treba da bude spreman
da u takvom eventualnom ratu izgubi svoj
`ivot. To se u istoriji pokazivalo i do-
kazivalo mnogo puta. Da bi ~ovek, jedin-
ka, bio spreman da `rtvuje `ivot, po-
trebno je mnogo vi{e od dr`avnog raci-
onalnog interesa. Potrebna je motiva-
cija, a ona dolazi iz poqa eti~kog i emo-
cionalnog. Za oficire je to oduvek bila
stvar odnosa prema profesiji, na neki
na~in i socijalna obaveza. Za vojnike je
motivacija dolazila iz sfere emocio-
nalnog, koje se napajalo ideologijom, re-
ligijom... Ono {to je konstanta, {to traj-
no vredi, pa vredi i danas, jeste potre-
ba da se za{titi porodica, imawe, ku}a,
na~in `ivota... To je ta autenti~na veza
emocionalnog i racionalnog koja poje-
dinca dovodi u situaciju da bude spre-
man da se `rtvuje. 

Novi tekst vojni~ke zakletve vi{e ne sadr`i deo: ne `ale-
}i da u toj borbi dam i svoj `ivot.
– Ratovi su uvek podrazumevali mogu}nost da se u wima gine.

Moramo voditi ra~una o tome da u svima koji su ukqu~eni u sistem
odbrane postoji upravo taj spoj individualnog motiva i dr`avnog
interesa. Onda rezultati ne}e izostati. Isto tako je va`no re}i
da uniforma koju mi nosimo sama po sebi nije merilo patrioti-
zma. To {to mi nosimo uniformu ne zna~i da smo ve}e patriote od
lekara, profesora ili bilo koga drugog... Me|utim, u tim wihovim
profesijama mogu}e je da budete uspe{ni, a da pri tom i niste ne-
ki patriota. U na{oj profesiji je to nemogu}e. U isto vreme nera-
zumno je o~ekivati da neko samo zbog patriotskih razloga provede
radni vek u vojsci, zanemaruju}i egzistencijalne potrebe svoje po-
rodice. Tu mora postojati i jedno i drugo zastupqeno – profesio-
nalno i patriotsko.

Na nedavnoj sednici Vrhovnog saveta odbrane konstatova-
na je nu`nost modernizacije VSCG u skladu sa standardima
Partnerstva za mir. Kako je na istoj sednici potcrtan i
problem finansirawa VSCG, ~ak i u oblasti osnovnih
sredstava, kako mislite da }e se taj disbalans izme|u po-
treba i mogu}nosti razre{iti?
– Saop{tewe sa te sednice Vrhovnog saveta odbrane ukazuje

samo na to da ra{~i{}avawe aktuelnog problema sa nabavkom voj-
ne opreme ne sme da bude razlog da se zaustavi proces opremawa
Vojske. S druge strane, Partnerstvo za mir ne podrazumeva krute
standarde opremawa. To nigde nije definisano. Niko vas ne tera
da imate odre|enu vrstu opreme, odre|enog kvaliteta, a jo{ najma-
we od odre|enog proizvo|a~a. Partnerstvo za mir nije nikakav
standard opremawa vojske. Jedini standardi koje ono zahteva jesu
oni koji omogu}avaju partnerima da budu partneri, da budu inter-
operabilni. Tu su tri elementa zna~ajna: da su partneri u stawu
da komuniciraju istim jezikom, da imaju komunikacionu opremu koja
im to omogu}ava i da imaju usagla{ene procedure da bi zajedno
mogli da funkcioni{u na ve`bama i u stvarnim situacijama. Part-
nerstvo za mir nije samo vojno pitawe ve} je indikator standarda
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celog dru{tva. Uostalom, me|unarodna zajednica prepoznaje pri-
padnost Partnerstvu za mir kao pokazateq da je investirawe u tu
zemqu dobar posao, siguran i bezbedan. 

Problem finansirawa Vojske, ali i standarda wenih pri-
padnika je goru}i i realan. Kakve su nam mogu}nosti da `i-
vimo boqe, sa ne{to ve}im platama, grejawem...?
– Da najpre vidimo gde u tom smislu mi unutar Vojske gre{imo.

Mi gre{imo u planirawu. ^esto to ~inimo tako {to su nam planovi
na jednoj strani stola, a novac negde drugde,
i te dve stvari uop{te ne povezujemo. Za po-
~etak, na{i planovi moraju biti realni, a
svaka stavka egzaktno prikazana u parama.
Mi jo{ uvek patimo od inflatornog plani-
rawa, kada su nam planovi imali one tri nu-
le u gorwem desnom uglu, pa niko nije ra~u-
nao da }e to u stvarnosti da funkcioni{e,
jer }e inflacija za neki mesec sve to obez-
vrediti. Papiri u tom slu~aju slu`e samo za
birokratske ciqeve, da se vidi da je ne{to
odra|eno. Planirawe nam mora biti suro-
vo realno, moramo realno da izrazimo na-
{e potrebe. Strategijski pregled odbrane,
koji se upravo radi, jeste kqu~ni dokument
koji }e trasirati reformu. Ako to dobro
uradimo, ako dobro isplaniramo koliko
novca imamo u odnosu na kvalitet koji `eli-
mo da postignemo, i ako dr`ava to bude is-
po{tovala, a ozbiqne dr`ave to po{tuju –
onda mi vi{e ne}emo imati tu vrstu proble-
ma. Da bismo stigli do te zdrave faze, mo-

Kada govorimo o tradiciji, govorimo 
o moralnoj vertikali vojske. 

Vojska bez moralne vertikale te{ko 
da mo`e da opstane. 

Dr`ava po pravilu ima veoma 
racionalne razloge da ide u rat. 

Tim racionalnim razlozima je te{ko
opravdati za{to pojedinac treba 

da bude spreman da u takvom 
eventualnom ratu izgubi svoj `ivot. 

To se u istoriji pokazivalo 
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potrebno je mnogo vi{e od dr`avnog
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motivacija, a ona dolazi iz poqa 

eti~kog i emocionalnog.



ramo prvo da iza|emo iz minusa. Sada{wi General{tab bio bi ne-
verovatno relaksiran kada bi dr`avno rukovodstvo omogu}ilo da
krenemo od nule. Da ne kre}emo od minusa. To bi nam bila najve}a
pomo} u reformi koja nam predstoji.

Bili ste na~elnik Uprave za me|unarodnu vojnu saradwu
Ministarstva odbrane SCG. Sa kojim oru`anim snagama je
na{a vojna saradwa najintenzivnija i gde je mesto na{e voj-
ske, nekada vrlo visoko kotirane, me|u armijama Evrope?
– Na{u strategiju me|unarodne vojne saradwe zasnovali

smo na dva kqu~na elementa. Jedan obuhvata ciqeve me|unarod-
ne politike i spoqnopoliti~ke prioritete Srbije i Crne Gore, a
drugi je Strategija odbrane. To su izvori{ta na{e strategije me-
|unarodne vojne saradwe. Na tom osnovu definisali smo prio-
ritetne oblasti i zemqe. Region kome pripadamo i ~iju sudbinu u
bezbednosnom smislu delimo je, narav-
no, kqu~an. Tako smo se i usmeravali.
Razvili smo vrlo uspe{nu saradwu sa
skoro svim zemqama regiona. Posebno
sa Italijom, Rumunijom, Bugarskom, Gr~-
kom, Makedonijom... Sada se ve} vide re-
zultati kretawa u dobrom smeru u sarad-
wi sa Ma|arskom, Hrvatskom, Bosnom i
Hercegovinom, Albanijom... Osim zema-
qa regiona, na{i kqu~ni partneri u tom
smislu su Velika Britanija, koja nam je
bila i veza sa Severnoatlantskim pak-
tom posle 2000. godine, a sada je to Nor-
ve{ka. Na{a saradwa je veoma uspe{na
i sa Holandijom, Belgijom, Nema~kom,
Francuskom, Kinom, gde imamo oficire

na {kolovawu. O`ivqava i na{a vojna saradwa sa SAD, poseb-
no sa wihovom Evropskom komandom. Me|utim, u odnosu na mogu}-
nosti i obostrani interes, mi smo tek u po~etnoj fazi te sarad-
we. Neophodno je da stvorimo pravne preduslove, u vidu zakqu-
~ivawa odgovaraju}ih me|udr`avnih sporazuma koji }e nam otvo-
riti pravi auto-put u vojnoj saradwi sa SAD. Kqu~na oblast sa-
radwe koju smo prepoznali, i koju `elimo da pro{irujemo sa re-
levantnim vojskama, jeste obrazovna saradwa. Takvom saradwom
na{i qudi sti~u nova znawa i iskustva, {to je dugoro~an kvali-
tet, a ne korist samo za jednu generaciju. 

Pitali ste me i gde je mesto na{e vojske u Evropi. Postoji
stereotip koji se ~esto ponavqa – o ~etvrtoj naciji u Evropi u voj-
ni~kom smislu. Verovali ili ne, taj stereotip ima nekoliko zema-
qa Isto~ne Evrope. Istori~ari koji vaqano prate tu pri~u ka`u
da je takav nivo mogao da nam se pripi{e samo u kratkom periodu

posle Drugog svetskog rata. Objektivno go-
vore}i, u evropskim razmerama mi smo
vojni~ki bili najceweniji pedesetih godi-
na pro{log veka, kada smo bili skoro na
ulasku u Nato. Me|utim, merila tipa ko-
liko smo dobri u odnosu na ostale u Evro-
pi imaju hladnoratovski prizvuk. Danas je
najva`nija odrednica to da li ste vi ko-
risnik bezbednosnih usluga ili ste u sta-
wu da te usluge pru`ate drugima u okviru
sistema kolektivne bezbednosti. Verujem
da mi imamo potencijala za ovo drugo, i
to treba da bude na{ izbor. Na{i resur-
si su veoma solidni, dodu{e, malo ne-
sretno organizovani, ali je kvalitet tu i
on nam, profesionalno i takmi~arski

gledano, obezbe|uje pravu meru komparativnih prednosti u odnosu
na druge vojske u Evropi, pa ~ak i neke koje su ve} unutar Natoa.
Na{i oficiri se sa {kolovawa u inostranstvu vra}aju sa vrlo
visokim ocenama. Na to zaista mo`emo da budemo ponosni.

Posle Vojnotehni~ke akademije magistrirali ste na Elek-
trotehni~kom fakultetu u Beogradu, a kasnije ste zavr{ili
i Kraqevski kolex za odbrambene studije u Londonu. Kakvo
je bilo to iskustvo, kakav je to kolex, i kakve su sli~nosti i
razlike u izu~avawu te tematike kod wih i u na{em vojnom
i civilnom {kolstvu?
– Kraqevski kolex za odbrambene studije u Londonu jeste jed-

na od najuglednijih {kola te vrste u svetu. Ona nema iskqu~ivo ko-
mandni profil, ta oblast se samo delimi~no izu~ava, ali je to
{kola koja te`i{no daje dve vrste znawa. To su, najpre, znawa iz
oblasti me|unarodnih odnosa, koja nam, izme|u ostalog, poma`u da
shvatimo da krize sa kojima se suo~avamo u na{em regionu nisu ni
prve ni posledwe te vrste. [kolovawe koje vam daje perspektivu
{irokih pogleda, ne samo na Evropu nego i na ~itav svet, a nasla-
wa se na akumulirano znawe iz britanske bogate dr`avne, dru-
{tvene i imperijalne pro{losti, koje vam omogu}ava da napravite
distancu, da se izmaknete iz svoje nevoqe i sagledate su{tinu, za-
ista je vredno iskustvo. Druga dimenzija, ne mawe zna~ajna, koju
vam ova {kola omogu}uje jeste kvalifikacija da re{avate proble-
me u komunikaciji izme|u izvr{ne i zakonodavne vlasti, sa jedne, i
vojske sa druge strane. U praksi se pokazalo da se ~esto vojska i
politika ne razumeju dobro zato {to, figurativno re~eno, ne go-
vore istim jezikom. Znawa koja se sti~u u toj {koli poma`u da se
prepozna {ta to politika od vojske tra`i, a da se politici obja-
sni {ta vojska zaista mo`e od toga {to se od we tra`i i da uradi.
Takva ve{tina je kod nas retka, a praksa iz dana u dan pokazuje da
nam i te kako treba. Znawa iz oblasti liderstva i menaxmenta ta-
ko|e su bitan kvalitet te {kole. Tu se steknu i veoma zanimqiva
prijateqstva i poznanstva, jer se sve na kraju svede na to da li ste
kao li~nosti sli~nih afiniteta, ma odakle dolazili. Tako da sam
za to vreme izgradio prijateqstvo sa izraelskim generalom, jor-
danskim pukovnikom, kolegama iz Britanije, Kine, Nema~ke, Paki-
stana, Australije, Ukrajine...
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[to se ti~e pore|ewa {kolstva, wihovog i na{eg, postoje
ozbiqne razlike. Kraqevski kolex za odbrambene studije nema
svoj nastavni~ki kadar. Ima samo rukovodstvo {kole, a nastavu
dr`e predava~i po pozivu, veoma ugledni qudi u svojim bran{a-
ma. Me|u predava~ima su aktuelni ili biv{i ministri, dr`avni-
ci, jedan od predava~a bio je i kraq Jordana, do uglednih profe-
sora, menaxera, poput direktora kompanije British Airways. Za orga-
nizaciju seminara {kola koristi i partnersku vezu sa Kraqev-
skim kolexom u Londonu. Izbor tema za disertaciju bio je prili~-
no slobodan. Ja sam izabrao ne{to {to je sasvim izvan balkan-
skog konteksta, tema je bila: Privatne vojne kompanije - moderni
pla}enici, ili mogu}i odgovor na nove bezbednosne izazove. Ta
tematika je veoma aktuelna u ratu u Iraku. Metodologija nastave
je u toj {koli interaktivna, nije konzervativna, za razliku od na-
{eg {kolstva koje neguje tradiciju stare pruske {kole, gde studen-
te nazivamo slu{aocima. To verovatno podrazumeva da oni nekri-
ti~ki slu{aju i prihvataju, a tako se ne stvara novi kvalitet. Stu-
dent mora biti aktivan i kreativan.

Kakvi su Va{i neposredni utisci o mestu koje engleska voj-
ska ima u dru{tvu? Mo`emo li iz tog iskustva izvu}i neke
zakqu~ke?
– Mesto britanske vojske u dru{tvu je stabilno i davno uteme-

qeno. Oni nisu imali diskontinuitete revolucionarnog tipa, kao
mi. Oficirski poziv je cewena i dobro pla}ena profesija, a kako
je kod nas, to na{i ~itaoci vrlo dobro znaju. Me|utim, odnos pre-
ma vojsci u bilo kom dru{tvu, pa i u engleskom i na{em, u su{tini,
jeste pitawe odnosa prema ratu i miru, odnosa prema vitalnim na-
cionalnim interesima. Odgovor na to pitawe lomi se na ~iwenici
da li postoji konsenzus dru{tvenih elita oko nacionalnog intere-
sa koji se zove nacionalna bezbednost. Vojska je jedna od kqu~nih
ta~aka na kojoj dru{tvene elite moraju da ostvare konsenzus. U Bri-
taniji je taj konsenzus davno postignut i, uz sitne trzavice, odr`a-
va se i danas, a mi imamo problem diskontinuiteta dru{tvenih
elita, ~ak imamo manir da ~esto preispitujemo ne samo svoje pora-
ze tokom istorije nego i pobede.

Posle svih velikih bitaka i bojeva koje smo vodili tokom
pro{log i svih prethodnih vekova, {ta je to za {ta se na
po~etku novog milenijuma vredi boriti?
– To je prili~no filozofsko pitawe. Odgovor bi, pretposta-

vqam, morao da bude tako|e filozofski.

To i o~ekujemo.
– Meni se ~ini da je milenijum kao merna jedinica prevelik

da bi ~ovek, ~iji je vek neuporedivo kra}i, prema wemu definisao
svoje prioritete. 

Ali je on i svojevrsna vododelnica vremena, iako je, slo-
`i}emo se, tek iskorak u novi dan.

– ^iwenica je da postoje vrednosti koje se ne mewaju mileni-
jumima. Naterali ste me da razmi{qam koje su to vrednosti koje
odolevaju vremenu i tako dugo traju. Mislim da je va`no da prepo-
znamo vrednosti civilizacijskog kruga kome pripadamo, a to je
evropski, ili evroatlantski krug. Wegovi temeqi su stari vi{e
milenijuma, a wima dominiraju sloboda, li~na i kolektivna, prav-
da i qubav. Korene prvog nalazimo jo{ u anti~koj Gr~koj, pravde u
pravu starog Rima, a qubavi u hri{}anstvu, ili jo{ {ire, u avram-
skim religijama, da ne uvredimo qude koji nisu hri{}ani. Kada go-
vorimo o qubavi, ne mislim samo na qubav izme|u polova, ve} na
onaj {iri kontekst koji podrazumeva pra{tawe, toleranciju, so-
lidarnost, milosr|e, davawe... Na{e je da se borimo za pravo da
`ivimo u tom i takvom sistemu vrednosti, bez obzira na to {to
nas problemi koje imamo, neda}e kojima su izlo`ena jedna ili dve
generacije, dovode u situaciju da se pitamo da li je taj sistem vred-
nosti odr`iv. Mislim da jeste i da je borba za pravo da `ivimo u
wemu – opravdana. 

To u {ta verujemo, nas i najdirektnije odre|uje kao qude.
[ta je to u {ta Vi, posle devalvacije mnogih vrednosti,
uspevate da verujete? 
– Verovawe je ponajvi{e li~na stvar. Re}i }u vam radije {ta

cenim. Cenim znawe. Fromovskim jezikom re~eno znawe vi{e pri-
pada kategoriji biti, nego kategoriji imati. Tu|om zaslugom uvek
mo`ete da ostanete bez onoga {to imate, a da ostanete bez onoga
{to jeste, to mo`ete samo svojom zaslugom.

Pred Vama je tre}i broj ”Odbrane“. Kakvi su utisci?
– Napravili ste korak napred, s tim {to se pitam za{to taj

korak nije u~iwen ranije. Vi{e godina unazad nisam ~itao vojna
izdawa, jer mi se nije dopadao na~in na koji se pisalo. ”Odbra-
na“ je za mene prijatno iznena|ewe.
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Odnos prema vojsci u bilo kom dru{tvu, pa i u engleskom 
i na{em, u su{tini jeste pitawe odnosa prema ratu i miru,

odnosa prema vitalnim nacionalnim interesima. 
Odgovor na to pitawe lomi se na ~iwenici da li postoji 

konsenzus dru{tvenih elita oko nacionalnog interesa koji se
zove nacionalna bezbednost. Vojska je jedna od kqu~nih ta~aka

na kojoj dru{tvene elite moraju da ostvare konsenzus. 
U Britaniji je taj konsenzus davno postignut i, uz sitne 

trzavice, odr`ava se i danas. Mi imamo problem 
diskontinuiteta dru{tvenih elita, a imamo i manir 

da ~esto preispitujemo ne samo svoje poraze tokom istorije 
nego i pobede.


